
7 -Юрію Герасимовичу, почнемо 
1 з найболючішого пнтаннн: чи є 

на Україні реальний кінема
тографічний резерв, здатний 

відродити наше кіно? 
- Наша творча потенція була 

фантастично недооцінена і при

нижена. Коли ми почали працю

вати над спільними роботами , 
виходити на фестивалі, виявило

ся, що ми абсолютно <<Не пасеме 

задніх» . Ми володіємо унікальни

ми творчими кадрами . І зараз усі 
ці кадри просто жебракують. 

Один-два роки - і їх просто не 

буде. Причини чисто фізичного 
порядку: треба якось виживати . 

Ще одне: ми маємо унікаль

ну школу, яку поки що не виз

нають. Вона побудована за тим 
же принципом, що і Московсь

кий інститут кінематографії, з 
дуже серйозною системою, з ко

лосальними програмами . Хоча в 
нас, може, й немає таких пед а-

• • • 
гопв, як1 колись вели знаменитІ 

майстерні в Москві . Але, nовто

рюю, програмна частина просто 

унікальна . І майстри високого 
• 

рІВНЯ теж Є • 

Я добре знаю кіношколи 
Лос-Анджелеса, Берлінську Ака

демію мистецтв, Мюнхенську і 
Нью-Йоркську кіношколи. Вони 
інакше ставляться до освіти. На-

• 
вчання складається за семІнарсь-

кою системою. Вони збираються 
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• 
1 розмовляють <<про мистецтво>> . 

Іноді це дає наслідки , іноді - ні . 
Такого системного , наукового 

• 
методу , як у нас, немає н1де. 

Коли мої студенти на фестива

лях починають розказувати, як 

ми це робимо , їх запитують: <<Як 
до вас потрапити? .. » Оце три такі 

••• • 
категорн , як1 , не знаю, як швид-

ко зникнуть, але поки що є. 

7 : Вн ан~ад~єте у театральому 
1 шституп шет Карпенкя-Карого ... 

- Так. Цього року я зробив 

набір на перший курс режисерсь

кого факультету. 

7 -Вн самі набираєте курс? 
1 - Фактично майстер завжди 
набирає сам. Творчий вуз відрі-

• • 

зняється вІд Інших, де немає не-

приємної для абітурієнта, але 

обов'язкової nроцедури nерсо

нального відбору. Я керуюся тим, 

чи зможу зробити щось з цієї 
людини, чи ні. Але зараз у твор

чих вузах поlllирилася хвороба . . ..., . 
пщ назвою <<Я - генtи, мен1 можна 

не працювати>>. Я загубив поло
вину попереднього курсу. Вони 
всі були талановиті, але за різних 

обставин переставали працю ва-
• 

ти , не залишалося нtчого , як 
• •• • •• 

ВІдрахувати 1х з цtєl причини . 

Дехто навіть теоретичну базу 

підводить, мовляв , Тарковський 
• • 

КОЛИСЬ СКаЗаВ, ЩО BlH ТІЛЬКИ 

втратив п 'ять років в інституті 
кінематографії в Москві. І буцім-
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то нічого доброго з цього не 

вийшло. Ви знаєте, якраз це чис

та брехня. Я вчився з Тарковсь-. . . .. 
КИМ 1 ЗНаЮ , наСКІЛЬКИ ПЛІДНО BlH 

там попрацював. 

7 -В майстерні нкого режисера вн 
І павrJались? 

- Я закінчив не режисерську, 
а операторську майстерню у В ол

чека. Молоде покоління , мабуть, 
його робіт вже не бачило. А це 

значні фільми радянського кіно: 

<<Лен і н в Ж о в тн і>> , << Ле н ін у 
вісімнадцятому році >>, << 13», 
<<Пишка>> тощо. Велчек був чи не 
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наивидатнtшии оператор пере-

двоєнних часів і дуже хороший 

педагог. 

7 - Чому Ви обрали режисуру? 
1 - Ви знаєте , я помилився, 
коли вступав до інституту . На 
кінооператорський факультет 

потрапив випадково . Там навчав
ся мій старший брат Вадим. Коли 

• 
я «провалився>> в арХІтектурному, 

моя мама сказала : <<Вадим - оце 
• • 

людина, а ти взагалІ нtкуди не 

встуПИШ>> . Я обурився: в такому 

разі я вступлю на той же факуль

тет, де вчиться Вадим . А я тоді 
навіть фотографувати не міг . 
Приблизно за півроку за допо
могою брата я все це опанував і 

nід його керівництвом без будь

яких зусиль вступив до В ДІ Ку. 
Але вже через рік я зрозумів, 

що мені треба було потрапити на 



режнссрськнй факультет. На тои 

час , коли наважився ue зробити, 
• • 

В'Іився на друго ty курс1 1 мав 
• 

дуже хорош} pcnyтautю як сту-

дент-оnератор. Іо1 педагоги ба
чили В f eHi В маJ\б}їНЬО\t) ВИ

даТНОГО майстра нашого кано . 

Коли я тількп заїкнувся, що хочу 

nерейти на режисуру, мені nря
мо сказали « Ні •. Єдиний варіант, 

який в мене був - ue nерейти на 
nсршн1і курс до режисера Ген іка . 
Але Головня . фундатор кіноопе

раторської nрофесії, nоnередно 

мене : <- Хочеш - встуnай на ре
жисуру , але я кажу, що тебе не 

прнймуть. Я ue зроблю». 1 я був 
е..І V • 

змушснни лринняти якесь tнше 

рішення . Я вирішив , шо цю nро
фесію опаную сам через ії скла

дові . Так я і зробив: nочав бага-
• 

то працювати з л1тературою. 

Живопис - одна з шкіл, яку 
я nроходив. Кольорова, компо

зиційна nроблематика кіно без 

живоnису просто не існувала б . 
Я дуже щасливий, що саме з ди

тинства почав малювати. Це 

допомогло мені усвідомити бага

то пнтань суто кінематографіч

них . 

7 - В11 продовжуєте малювати? 
1 - Так , дещо. Зараз у мене 

<( релігійно-рибний» період ... Так 
nішло чомусь . Я не спеціаліст . 

Ікона для мене- лише захоплен

ня. Вона має аскетичну і водно

час могутню форму вираження, і 

це мене страшенно приваблює . 

Знаете, те , шо с мінімалізм в 

мистецтві : дві ноти - і цілий світ 

створений перед тобою . 

До речі , колн складав свою 

творчу картку, виявилося, що в 

мене найбільше сценаріїв, хоча 

я був і оператором, і актором, і 

режисером . Чотири фільми разом 

з дипломним я зняв як оnератор, 

дванадцять - як режисер , маю 

понад двадцять наnисаних сце

наріїв, більшість з яких було зня

то . 

7 
- Бергман колись сказав, що 

обличчя актора - це символ 
І 

кіnеJ',Іатоrрафа. Ви деякнй час 
бул11 актором. Що є для Вас 

акторська професія, JІК Ви 
працюєте з актором? 
-Я дуже люблю Бергмана , він 

так гарно говорить про кіно ... Я 
вам розкажу , як я став актором . 

Я не збирався опановувати ак

торське ремесло . Хоча мав дуже 

баrато заnрошень. Зовнішнt ть 

tosr колись була cynep н.: нськn: 

tсні nропонувзтн ролі льотчикtв-
• 

ВИН1ІЩ)ВЗЧ18, tОЛОДН. ВЧСJНІ • 

тощо. 1 я nогодж~ ва вся, бо ро
З) нв. що без опанування uіє\ 

профсей рсжнссром у nовному 

розумінні бути не можна. І я не 

nомилився . Пробле нt, яка юtнн 
кають no той бік J...амерн, надзви
чаино специфічні . Втілення об
разу актором є наетілью1 уніІ<Lwь
ний nроцес, що, не знаючи noro) 
важко взагалі nовноцінно працю

ватн в кіно. Для мосї творчої долі 

це мало колосальне значення. 

Коли після своїх акторських 
робіт я notJaв з німати Тіні забу-

• • 
тих предкІВ» , то tHlB lTЬ переля-

• 
кав акторtв , можливо, вперше в 

нашому кінематографі дав їм аб

солютну свободу дії. На світанку 
кінематографа nрацювали так: 

• • • 
дуже ЧІТКО І суворо рОЗМіЧЗЛИ 

мізансцени . В землю забн валп 
• • 

кальця. 1 актор мав рухатися за 

цими позначками . На це були 
nевні nричини, пов'язані з no-

• • • • 
'ТУЖНІСТЮ ПЛlВКІІ l ОСВІТЛеННЯ. 

Зараз таких проблем немає . Але 

актор залишився прив'язаний до 
мізансцени j до uих жахливих 

обмежень. 

Тільки-но актор nовертався 
вбік, він виходив із освітлення і 

н а нього гримав оnератор . Я 
• • 

ВПерше ПОМІНЯВ ПрИНЦИn ОСВІТ-

ЛеННЯ. Я сказав акторам : <<Це не 
ваша, а моя проблема як опера

тора . Ви працюйте так, як може

те і хочете. Я буду працювати, . .., 
ВИХОДЯЧИ З ТОГО, де ВИ 1 ЩО В ЦеИ 

час робите>>. Це було абсолютно . .., . 
революu1ине рtшення: не актор 

для світла, а св ітло для актора . І 
мізансцена змінила адреси. Далі 
я тільки так і працював . Я ро
зумів , що акторові треба дати 
якомога більше можливостей, 

Щоб потім більше з нього взяти . 
Не обмежувати актора технічною 

проблематикою, не знущатися . .... 
над НИМ ВадаМИ К ІНОЗИОМКИ . 

Дати можливість творити в аб

солютній свободі, тій, якої він і 
вимагає . Приблизно так я до цьо

го ставлюся . Я дуже люблю ак-
• 

торtв . 

' 

- Вн почннали свою Юlр'єру в 
.,.", #? 

8 JУ~ОСКВJ. 

- Так. Я класичний яничар. 
Народився в Черкасах , тоді це 

було маленьке місто . Батько пра-

• 
цю ва в у нtnp петр в ь1о..у н 1 вс-

ЛИКО f}' 3\\ВОДІ \М ~ні fl тр U Ь'КО• 
ro, 1 в t 941-м. 'В( к~" ціn norнaзta 
нас ду дал 'К . Сім'n rнtннпз
ся nщ Новоснбір ько t в t\lJtc нь
J..;.О t селі Фнлнnівка Ор нн b}I.O

ro р3йону. Та 1 я nішов до ш о
ли. Зараз на цьому мі ті штучн~ 
морс. Потім. коли n 1944- f)' nо
всрнулнся на Україну, знову 
nішов у nерш11н клnс: у Черка
са ' tre 6 ло дітсП для дpyroro кла
су. ~1абуть я єдина людина на 

Україні, nка двічі сиділа в nер
шо ty класі. В 1946-му ботько, 

•• • •• 
шукаючи кращоt дол1, not ·ао до 

Москви. знайшов роботу, і з 
1947 року я жив і навчався там . 
Я закінчив середнtО школу та 
інститут у Москві . 

Після цього я отрнмав на
nравлення на Мосфільм .. Це було 
єдине місце на кіностудії. і ftoгo 

дав мені Волчск. Але на комісії 
• 

я вщмовнвся, чим дуже здивував 

усіх своїх учителів. Не знаю, чому 

так сталося, але nевно що не з 

nатріотичних nричин. Попросив

ся до Ялти, тоді це була дуже 
• • • 

маленька КlНОСТУдtЯ, ВОНИ ТіЛЬКИ 

nочинали nрацювати . Я приїхав 
туди і зняв там свій диnломний 
фільм . Я мав бути асистентом на 
фільмі , але траnилося так, що 

• 
помІняли одного, другого опера-

• 
тора, третього вже не дали, 1 режи-

сер був змушений знjмати зі мною . 

7 -Як називався фільм? 
1 - <<Прощайте, голуби !» Це був 

.., .. 
надзвичаино nопулярнии серед 

молоді фільм, такий собі бестсел

лер шістдесятих. Після цього я 
відразу одержав дуже багато за

nрошень . Серед них - на Лен 
фільм . Там повинна була грати 

моя nерша дружина Лариса Ка
дочникова. Але мене не затвер

дило оnераторське бюро Лен
фільму. Несnодівано мене заnро

сили зіграти головну роль. Так я 
став актором. Режисер якраз 

викладав в Інституті кінематогра
фії акторську майстерність. Я 
свідомо nрийняв цю роль. Під 
його керівництвом пройшов суто 

профес ійн у школу на цьому 

фільмі. Потім у мене було ще 

n 'ять за прошень. Я міг стати 
кінозіркою. Але Параджанов по
просив мене знімати «Тіні забу-

• 
ТИХ ПредКІВ» . 

На той час я вже був відомим 
оператором . Мав премію Фіпрес-



сі за операторську роботу в дип

ломному фільмі, інші міжнарод
ні призи. А Параджанов мав ре

путацію поганого провінційного 
режисера, зняв чотири жахливих 

фільми. Всі мені радили не ро
бити дурниць . 

Питання було вирішене дуже 
просто: оскільки я вчився в Мос

кві, ясна річ, що нічого з ук

раїнської літератури не читав. Я 
навіть не уявляв, що така існує. 

Коли Параджанов написав мені 
про <<Тіні ... », теща порадила все
таки прочитати цей твір. Я пінюв 

до бібліотеки, взяв цю маленьку 
• • V 

книжечку 1 вирtшив не ити додому. 
Сів у скверику біля Київського вок

залу. Читав російською мовою ... 
Як тільки я почав читати, 

• • 
зрозумІв, що доля моя вирtшена. 

Я був просто травмований цією 

повістю. Потім вже перечитав їі 
• 

рІДНОЮ МОВОЮ. 

7 -Вн зналн українську мову? 
• -Трохи знав. Дід і баба жили 

в Черкасах . Я приїздив туди 

кожного літа. Вони і дали мені 
мову, хоча в Москві з моїм ак

центом билися дуже серйозно ... 
Так я опинився з Коцю

бинським у Києві. Коли про чи

тав сценарій, ледве не вбив Па-
• • 

раджанова - ГІршого сценарІю я 

ще не бачив. До речі, він опубл і-
- • • V • 

ко.вании у перш1и книжц1, яку 

видали про Сергія. Це дурниці, 
• • • 

МИ ЗНІМалИ За ІНШИМ сценарІЄМ, 

а власне за самою повістю . Сце
нарій відкинули одразу. Я сказав, 

що це знімати не буду ні в якому 

разі. І, до речі, Сергій теж не 
наполягав на цьому. Ми просто 

• • • 
повернулися до повІСТІ 1 nрацю-

вали <<З листа>>. Так я опинився 
тут і залишився у Києві. 

7 -Як Вн ста.внтесн до сучасного 
• російською кіно? 

- Ставлюся добре. На жаль, 
там замало власне російського. 
Був Шукшин, був Тарковський, 

• • 
ще яюсь окремt моменти, але 

цілісності не було. Росія мала 
V • 

чудових маистрtв, я дуже високо 

ціную і люблю фільми Германа. 

І дуже не люблю Михалкова. 

7 - !Jn не бачили. йоrо останній 
• фшьм «ВтомленІ сондем»? 

- Ні, як на мене, це вторим

ний режисер, який видає свої 

фільми за відкриття. Мене це 
дуже дратує. Вторинність - це 

теж непогано. 

• 

Дуже багато в мене друзів по 

колишніх республіках СРСР, ве
ликих майстрів кіно. Багато в 

Грузії, Середній Азії. Взагалі я 
дуже люблю і ціную кінемато

граф у різних його проявах. 

До речі, минулого року я був 

членом жюрі молодіжного фес
тивалю в Угорщині - << Media -
Way>>. Це така молодіжна тусов 
ка. Вони брали всі формати 
фільмів на плівках і відеокасетах. 
Найкоротший фільм тривав ЗО 
секунд, наЙдовший - 6 годин. Все 

о ' V 

змІшалося разом на однtи голов-

ній nрограмі , все треба було 

передивитися. Це був тиждень 
насиченого перегляду зранку до 

вечора. Саме там я отримав на

солоду від підтвердження своєї 

думки, що в кінематографі вирує 
• 

шалене життя 1 проявляється та-

лант, і говорити , що зараз є або 
буде криза - несерйозно. Криза 

може бути у виробництві, в до-
• • • о. 

ставц1 КІНопродукцо до глядача, 

але не в самій кінематографічній 

творчості. Європейська молодь 
просто фантастична. До речі, на 

фестивалі Україна отримала 

головний приз за фільм <<Кордон 
на замку>> Сергія Лисенка, ви

пускника нашого інституту . Се-
• 

ред документального кtно голо-

вний приз отримав С. Буковсь

кий, теж наш співвітчизник. Тоб-
• 

то, якщо говорити про нацJо-
V • 

нальнии аспект, то н1коли ми не 

були останніми. Таку думку нам 

нав'язали: гасло <<корабель сто
їть, українського кіно не було і 

не буде>> .. .Інакше кажучи, Вас, 
Юрій Іллєнко , не було і не буде! 

7 - Як народився Ваш останній 
• сценарій «Аrасфер, або Хроніка 

другого прншестя Христа»? 
- Знаєте, в мистецтві немає 

ніякої норми. Класичний варіант 
-осяяння. Воно може проявити
ся в різній формі, вигляді, втілен

ні. І може прийти на замовлен

ня. Сценарій, який ви читали, -
це просто фантастика , в ро-

• • • •• 
зумtннІ теор11 мистецтва це 

справжня знахідка. Він впав на 
мене несподівано . На той час я 
вже вирішив, що не буду мати 

нічого спільного з кіно, бо 
шансів не було ніяких. Я обмеж
ився педагогікою. І раптом -лан

цюг випадковостей. Одного разу 
я подумав: <<Що за фільми я 
знімав? Треба було всі фільми 

• 

знімати на літеру «А>>, щоб в усіх 

словниках вони стояли першими, 

бо хто буде дивитися словник до 

кіНЦЯ>>. Я ВЗЯВ КНИЖКу <<МіфИ>>, 
почав гортати: Агасфер . Мене 

• 
вразило, яка могутня Ідея стояла 

за цим. Я часто повертався до 
• 

цього персонажу, але нІколи кон-

кретно. За день я розповів цю 
t о • • 

tсторtю трич1, 1 кожного разу 

вона ставала все більш розвину

та, набувала кінцевих обрисів. Я 

зрозумів , що це абсолютно гото

ва річ. За день зробити такий 

обсяг, продумати , пов'язати пер-
• • 

сонаж1в, текст, описи, деталІ, 
• 

композицІю просто неможливо -
не той обсяг. Працювала якась 
• 

Інша сила, те що я не контролю-

вав. Розумну пораду дав про
фесійний драматург Олег При

ходько . Він сказав: <<Довіряйте 
собі, записуйте і нічого не 

змінюйте>>. І я почав писати без 
правки , так як тут і було потім 

надруковано . Я не знав навіть 

наступного речення . Вже потім 
побачив недоліки композиції, 

персонажів, робив спроби втру

чатися - і все зупинялося. Тільки 

я починав вносити якусь свою 

ідею, форму, свої вподобання і 

погляди на це - усе зникало . 

Писав я так рівно один місяць . 
Зробив обсяг роботи на два-три 

роки . Це великий роман, але сте
неграфічно записаний. Думаю , 

• • • 
тут спрацювала пtдсвІдом tсть . 

Ось це і є те, що називається 
творчість. Так воно і виглядає. В 

сценарlі біля двохсот сцен, але я 

вже знаю, як буду знімати. 

7 - Післн <<Лебединого озера. 
• Зони» Ви знову звертаєтесь до 

теми таборів. Знаєте, кілька 
років тому це було дуже модно, 
але для Вас залншнлось 

важливим дотепер. Чому? 
- Я розкажу вам, з якої при

чини почав знімати свій ос

танній фільм. У Параджанова 

було близько сотні оповідань про 

зону. Реальних фактів . Він мені 

їх розповідав і казав: <<Я дарую 
тобі >> . Потім я зрозумів: він хоче, 

щоб я це зняв. Бо сам Сергій не 
• • 

м1г туди повернутися навtть че-

рез мистецтво. Я шукав для себе 
о о V V 

вхІд у цю зону 1 знаишов иого 

дуже nросто. Коли я почав пра
цювати над фільмом, зрозумів, 

• 
що серп 1 молот, в якому ховаєть-

• 
ся втtкач , -це все моє життя, яке 



• 

. . ' 
пtнуло в зонІ. в uьому epnt 1 
молоті. Тому зона, думаю . взаrа..11 і 

більше важить в нашо ty wrri, 
ніж ми собі уявляємо. Це д) ~е 
серйозні речі . І и зарзз у зоні. 

Вона трохи по. tіняла наrлnлачів 

на ве ·ах. фасон колючого дроту . ..... . . 
ВЖС ІНШИИ. IHWC ОСВІТЛеННЯ~ 3.J1C 

це все ще зона. Не треба луматн, 
що ми вже вийшли за ворота на 

свободу. 

Одна річ мене врази·ла. Коли 

знімався фільм• Із жнтія Остаnа 
Вишні•, Б .Ступка мені розпові-.. - . 
дав: nрtнхала 1хня знІмальна гру-

па , щоб відтворити один з 

сnізоді"В у зоні. І тут їм відчини-
• • • 

ЛИ ПОрОЖНІ , НСДОТОрКВ.Нl, ГОТОВІ 

до вживання зони . Чоботи ) ко
лючий дріт і усе таке інше. тобто 

в будь-який момент нnс можуть 

nрийняти туди. Вони стоять. ніби 

тільки-но з них вийшли або 3..1-

раз зай.дуть . Вони ж для чогось 

існvють? І ue не моя вигадка, а 
~ 

фа~ї. Взагалі в сценарії практич-

но немає вигадок. Це все або я 

бачив, ~бо хтось мені свідчив . 

Навіть історія про Ісуса Христа в 

божевільні - ue документальна 
• 

• • 
lСТОрLЯ . 

7 - У Вашо,tІУ сденар1ї є опис 
• оороЖІІюі зонн, RКJDI просто жа

_\'ає ... Як де не жорстоко зв..rnrrь, 
зо1т. в юdй є людп, ае жнвш1 

• 
ОрГ1ШІЗ.V. 

- Зрозу~tі.ло . Хочете - не хо
чете , вона вже наnовнена людь

мн, а порожня - ч:екає . 

? - В11 вижаєте~ що снмвоJІі'lне 
• прптестя відбу-деnат саме 113 

J'кряіні? 

- Я не тому так думаю, що я 
українець. Тут я корнетувався 

• • 
nевними вказ 1 вками) якt є в 

Біблії. Усі ознаки сходяться) туr 

зосереджене все, nоч:Jінаючн з 

Бабиного Яру, голодомору 1933 і 

аж до Чорнобиля . Все це явлен

ня Антихриста. Колись я їздив у 

Нижні Сади на nароnлаві. Кож-
• 

ного разу, колн проnливає.ш nІд 
• •• • 

МОСТОМ, З ОДНlЄІ ТІЛЬКИ ТОЧКИ На 

воді видно обличчя велетенської 

жінКJt з м:еч:ем, яке виринає між 

банями Києво-Печерської Лаври . 
Це шось неймовірне. Неможливо 
витримати, коли серед золотих 

Печерських бань, розміром біль-
• • 

ше за них, з являється страшне 1 

потверне облІ-rччя, обличчя Анти
христа. Це збіг формальних ознак 

появлення Христа) він nовинен 

тут прийти . 

7 - .J ~ сдевs/)11 €' епІзо.7. · l1ll 
• ~·te on..a .. U'Jfl QIO ~ '». 

- Це re ·нічні nробле. со . Кра
ще t Я ~И була МОЖ..ЧltВ.tСТЬ зро
бИТИ ко tn ~ ютерну графіку. але ц 
процедура настільки коштовна~ 

що ні мені~ ні Україні вонз не 

no кишені, оча uc було б най
nрості ше. Ти ~~ засоб~tJ{, які я 

знаю і вмію, робиrься дві-три кonn, 
• • • 
t на HІt"f\ tмпvється оrtrm.в..11ення . 

• 7 ... ~~го б.Fде фіmшСJ71.1lТІІ фrn. : 
• - Я~"РаЗ UИМ Я. З3р3З і 3<'\ЙМа-
ЮСЬ. Частково фінансує Україна. 

Але щойно мені зателефону·вnв 

дкреІ.."ТОр кіностудії ім . Дов.жеккn 

Мащенко і скззав, що цього не 

буде. Таке рішення nов .. язане зі 
зменшсиня 1 бюджету на кінови
робництво . Отже. nерше джере-

• 
ло вщпадає. 

Я nроробляю варіанти з 
Голлівудом, але не зі сnеuІrфіч-

• 
НО ГОЛЛІВУдСЬКJ1МИ nродюсера tlt 

(з нtrмп праuювзти неможлаво, 
вони диктують умовн) . В А fcpнui 

є свій андеrраунд, який зможе це 

. все nрофінансуватн . Але всіх за-
• 
раз лякають зв~nзки з Україною. 

Це дуже небезпечяа територія 
для чужих rрошеі1 . Тут можна 

загубити все. Я вже nриблизно , 
n'ять разів доходив до підnисан-

• • 
ня уrоди, 1 на цьому закtнчувn-

лося. Щоі·'rно я повернувся з Па

рижа) де лророболяв ще один 

варіант. Так що надія є. Знайшов 

два джерела, що обіцяють nозн
таtвне рішення . Тобто, це буде 

• • 
кооnродукutя, складатиметься 1з 

внесків багатьох інвесторів) в 
тому числі російсьюtх. 

- До речі, Ват останпііі філь ~ 
1 «Лебедлне озеро .... ~ було теж • фiHJJBCOBIUlO за KOpДOHtJ.t!? 

- Практично так. 
- Амерпка., Кан:щл, Швеl(іа? 
- Найбільша частина була 

канадська , а зйомки н.а нашій 

території фінансували шведи . Я 
фактично викуnив фільм. Почав 

працювати над ннм у 86-му poui, 
тоді ще в системі Держкіно. За 

старою звичкою мені забороня-
• 

ли звертатися до американu1в. 

Тоді я зробив неймовірний на ті 
• 

часи крок: я nовернув грошІ дер-

жаві, що їі луже здивувало . Гроші 
на це дали шведи . 

7 - Яка дода фільму? Ко ty 
• НЛJfЄЖВТЬ з.араз ораво ва npoКJJТ? 

- Воно , на ж:аль, не нашеt а 
головного інвестора, Миколи 
Мороза з Канади . Він випадково 

' 

зайьявся. ·іно" n \\ · вu, nр .. 1ва 
• • 

uьoro ;tU'lЬ оне ..... · JU)t\tЦ'111 , 
• 

Він Jinв и а м rрош і., а nоті rt nрн • 
tt1tннв б,. дь..-я nімьні·:ть оов' ... 

• 

заму з філь (О t . • покlt фiJrw 
д монструваася доля i\oro бул~ 
фaнтncт~t\J'tta, В Канн~1 ot трн ... 
ма.JНІ Прнз ' л .дlt . · іи ур
налістів і ·Фіnр·е сі - м.afiвtHtlj 
нaropoJl) • що •о нn було собі 
явити . Фі..rt.ь ~ був гарно npttit
RЯТtІй в Toldo, Сан-Франци ·"'О, 
Торонто, tvtюн ~сні-. нu ТоАвз'Rі . 
С~різь мав чудо:ау npec .. Один з 
тр~О BlfЗHQЧ:R\(. JtOC-nHд '"СЛССЬ

КН · критиків .. Кс11ін Томас -
nоставив ~~бсдине озеро. Зоиу. 
..ra nерше · ricne в .в. сяrці най

кращих фільмі'В 1991 року. До 
інозсмни ката.nоrів картнну за

несено nід реі\тннrом maslerpiecє. 
Hn Yt<pniнi філь t не , щв nро

катної долі . . ПресJІ також 1айже 
не було . 

'

. - Кот зі свіrовк. ,. режнсерів Ви 
• ВІІ3Н8€Те !Ul ІUJТОрІГТ'еТ? 

- Праf...-rично всіх . Я дуже 
люблю мнстецтво кіно . 
7 - Юрію ГераСІІМОJJІТІІу, 
• про ~ебе ак DJIO rJJRJ(aчa. Що ВІ1 
дlІВІІТесн, vo ry плдлєте не
реваrу? 

- Я rлrumч значно untpuюro діа
nазону> ніж режисер. У роботі тю 

V о 

дуже вузькии коридор, no я.mму 1 

рухаюся. Яю.uо я m-схоnжуз нього, ro 
вже нічоrо не можу створt.іТИ на 

nристойному рівні. А як rл.ядач 

мож..rу охоnити усе , ороше кіно. 

' - Аде Є ЩОСЬ J":ЛЮбЛеОt'? 
• - Дуже баrато . Обожнюю · 
євроnейські філь Ні . Це, по-nер
ше, Бсрrман . Потім - неореалі
сти, фр.анцузька ~нова в:иля•~ Є 

особисте с-mвлекня до Фсміиі. 
Він мені настільки близький. що 

... -
я вважаю иоrо cвoUt>1 родичем у мис-

тецтві. З амери.кансьюtх реж:исерів 

страшенно подобається Форд , 
йоrо•Дюtіжанс». Касеї)' з WiM філь
мом .mнuпося nриблизно раз на nів
року. Для мене це nросто Юнемато

графічна nерлина -усе tdнo там за

програмоване і все несподіване. 
Сучаснj американс-ькі режи

сери - значно більшою мірою мі ... 
фи, ніж сnравжні митці. Слілберrа 
або Копполу не nорівняти з 

... 
європе~rськими режисерами. 

1 - Вн малн змо.гу oeperJJa_n)7H 
• сnІ:ІJІJерrовськин • Cn1rcoк 
Шvщдера~? 

- Так. Як на рсжксера. фільм 
не c.npaвJ.1B на мене враження . 



• 
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І 
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• 

• 

Факт існування концтаборів жах

ливий сам по собі . Але якщо го

ворити про те, як усе це знято, 

то я б сказав, що нормально, але 
якихось нових неймовірних явищ 

тут немає. Я бачив на цю тему 

багато великих картин. <<Загибе

ль богів>> Вісконті , <<Пасажирка>> 
Мунка, наприклад. Порівняти 
неможливо. Є азарт перебільше

ння в оцінці <<Списку Шіндле
ра». З різних причин . Але для 

мене це не одкровення. А Ваша 
думка? 

7 - Перш за все, де одкровеннн 
• длн самого Спілберга. 

- Це я можу зрозуміти. Для 
'' V 

американсько! культури виити на 

цей рівень, осягнути - поза будь
яким сумнівом, подія. Спілберг 

зробив величезний крок від <<Ju
rassic Park>> . До речі, ранній Спіл
берr подобається мені набагато 
більше, ніж сьогоднішній. Аме-

• • • • 
риканц1 великІ, але примtтивнt в 

самохизуванні цим фактом . 

7 - АІте і в них є свій <<андеrра
• унд» ••• 

- Практично задавлений. 
7 -Добре. Як відомо, цього року 
• внповнюєтьсн 1 ОО років світо

вому кіно. Яким Ви бачите стан 
сучасного кінематографа, акі 
вирують настрої, те1щенції? 

- Знаєте, час від часу хова

ють мистецтво: то театр, то му

зику, то кіно ... Я вважаю це ста
ном перманентним , коли за оз

наку смерті приймають вихід з 

певних рамок. Певний вид мис

тецтва може зникнути з того . .... . 
мtсця, де иого звикли спостерІ-

гати, і з'явитися в іншому. Не
помітно кінематографічний та-

• • 
лант перекочував до КЛІПІВ, рек-

лами, там розквітнув. І це нор

мально. 

- Зараз відбуваютьсн 
7 процеси і зворотньому • 

напрямку ... 

- Так, перша збірка українсь

ких кліпів - <<Тіні забутих пред

ків>>. Пам'ятаєте цей феноме-
"' . . . 

нальнии твtр, де кожен з КЛІПІВ 

мав назву. 

... Так що на цій підставі ка-
• 

зати про виснаження кІнемато-

графа, чи на підставі того, що 

загинув прокат на Україні, що за

гинув Іллєнко, бо йому нічого 
знімати, не можна . Це не озна
чає загибелі кіно . Це показує 

лише те, що прокату на Україні 

немає, або що Іллєнко не пра

цює. І все . 

Колись казали , що телебаче
ня з'їсть кіно. Нічого подібного . 

Це феномен художнього образу , 
що в свою чергу є одним з фено

менів Всесвіту. Без цього ми не 
існуємо. Бу-r1·я не існує. Тому ху

дожній образ завжди буде засо

бом людини пізнавати навко
лишній світ. Можуть змінювати
ся форми пізнання: музика буде 

• 
переходити з концертних залІВ до 

суперсучасних стереофонічних 

аудиторій і там буде продовжу

вати розвиватися. Це вже інше 

питання як, в яких параметрах, 
• • • 

в якому напрямку І втшенн1 ... 
' - Зараз дуже модно порушувати 
• питання про смерть українського 

• 
юно ... 
- Це питання економічне, а 

не мистецьке. Французьке кіно 

було врятоване системою дуже .. 
розумних, егоtстичних, з точки 

зору держави, законів . 6 відсотків 
• 

вартостІ кожного квитка - на 

розбудову французького кіно. 

А далі - можеш показувати що 
завгодно . 

<<Канал +>> працює тільки на 
французьке кіно, Фонд розвитку 
кінематографа допомагає н е 
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лише своєму, а и європенському 

кіно. Система податків побудо-
• 

вана таким чином, що Інвесту-

вання в культуру позбавляє вас 

високого податкового рівня. Ви 
• • • 

переводитесл в 1ншу сtтку 1 
сплачуєте не 80, а 50-60 відсотків. 
Це проблема наших законів, які під

тримували б культурний розви

ток на Україні. Нещодавно був 

прийнятий Закон про авторські 
права, але поки що не розроблене 

поле, де вони будуть працюва

ти. Тому це питання не до мис

тецтва. 

7 - І останнє. Юрію Герасимо-
• внчу,коли народжуєтьсн фільм -
Ваш фільм? 
- Моя відповідь - теоретична 

праця <<Онтологія художнього 
образу>>, роботу над якою я щой

но завершив. Вона про народ
ження, життя і буття художнього 

образу . Є певні стадії, певні рівні 

йогq_ і снування. Він проходить 
цикл розвитку, як і біологічний 

організм у природі. Назва книги, 

яку я планую, - <<Парадигма кіно>>. 
Якщо одним реченням, то 

перша стадія - осяяння. Образ 

вже існує як мета. Але ця стадія 

ще ніяк не зафіксована в по

нятійному апараті і не існує в 

будь-якому втіленні. Потім вона 
• 

переходить в уявну стадІю, де 

шукає собі втілення в багатьох 

мовах, що є обмежені і не мо

жуть дати їй форми остаточної. 

Це стадія сценарію, режисерсь

кої розробки , пошуку . Опис у 
бюджеті - теж кіно . Коли я ви-
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раховую , скІльки грошеи менІ 

треба на фільм -це мова грошей. 

Потім настає стадія ігрова, 
• 

коли я нарешп починаю програ-
. . . . . . .... 

вати свою уяву в матерtалІзацн н 

в знаковій моделі. Це ще один 

варіант існування образу, майже 

наближений до кінцевого. 

І тільки в той момент, коли 

уява втілюється в двомірній пл о-
• • • • 

ЩИНІ екрану На ПЛІВЦІ , ВТІЛЮЄТЬ-

СЯ для того , щоб дати образ ба-
• • 

гатовимtрного свІту, - тут впер-

ше з'являється художній образ. 
Стадія монтажу - створення 

кінематографічного простору і 
• • • 

часу, остаточна матерtалІзацtя, 

повне означення. Цикл розвит
ку образу триває довгий час. Як 
і в будь-якому мистецтві, образ 

• 
в КІНО має народження , розвиток 

і втілення . Головна ознака, за 

якою можна сказати, чи є, чи ста-
• 

лося, чи народилося -це наявнІсть 

художнього образу. І все. З цієї хви

лини починається вмирання . 

28 січня 1995 
Бесіду вела /нетта Гриньок 
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